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EINDVERSLAG
Vastgesteld 21 oktober 1991

Na kennisneming van de memorie van antwoord en de nota van
wijziging zijn in de vaste Commissie voor justitie1 nog verschillende
vragen gesteld en opmerkingen gemaakt. Onder het voorbehoud dat de
regering deze tijdig zal hebben beantwoord, acht de commissie de
openbare beraadslaging over dit voorstel van wet genoegzaam
voorbereid.

I. Algemeen

De leden van de CDA-fractie hadden met belangstelling kennisge–
nomen van de uitgebreide reactie van de staatssecretaris. Zij hadden
naar aanleiding van de beantwoording nog behoefte op een aantal zaken
in te gaan. In de eerste plaats zouden de leden graag zien dat de
regering nader inging op het commentaar van de Vereniging voor Recht–
spraak, dat vlak vóór de afronding van de memorie van antwoord was
ontvangen. Ten aanzien van de opzet van het wetsvoorstel en de invloed
daarop van de automatisering konden de leden zich vervolgens vinden in
de door de regering gemaakte opmerkingen. Bij de huidige stand van
bewijsrecht in Nederland (en andere landen) is en blijft neerlegging van
gegevens op papier noodzakelijk voor authenticiteit.

Wat betreft het toezicht op de verrichtingen van de ambtenaar van de
burgerlijke stand hadden de CDA-leden in het voorlopig verslag hun
teleurstelling uitgesproken over het feit dat het Openbaar Ministerie deze
controle slechts zeer gedeeltelijk uitvoerde. Zij hadden derhalve verzocht
om nadere informatie over het aantal klachten en de aard van de
klachten over de ambtenaren van de burgeriijke stand. Helaas bleken er
geen nadere kwantitatieve gegevens beschikbaar. Kan de regering toch
nog eens aangeven op grond waarvan zij tot haar indrukken is gekomen?

De CDA-leden waren verheugd over het feit dat de regering nu nadruk–
kelijk naar oplossingen voor de problematiek met betrekking tot schijnhu–
welijken had gezocht. Hierover zou een apart wetsvoorstel zijn
voorbereid, op grond waarvan het Openbaar Ministerie de nietigver–
klaring van een huwelijk wegens strijd met de openbare orde kan
vorderen. Dit zou de bezwaren van de CDA-fractie tegen het wegvallen
van algemeen toezicht door het Openbaar Ministerie minder zwaar
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kunnen doen zijn. De leden drongen op spoedige indiening van dit
wetsvoorstel aan. Te meer daar zij uit recente werkbezoeken de
zekerheid hadden gekregen dat de omvang van het probleem verontrus–
tende vormen had aangenomen. (Met name in Amsterdam, zie ook
recente kranten) Zij vroegen wel naar de gevolgen voor het onderhavige
wetsvoorstel. De leden vroegen de regering verder nog eens nadrukkelijk
aan te geven dat een en ander impliceert dat er hiermee geen sprake
meer kan zijn een lijdelijke rol van de ambtenaar van de burgerlijke stand.
Kan de staatssecretaris de gegevens over de aantallen (1 op 3) schijnhu–
welijken overigens bevestigen? (zie bijv. dagblad Tubantia van 21
september).

Ten aanzien van de aangiftes van geboorten (schijnerkenningen)
hadden de CDA-leden ook een actieve rol van de ambtenaren van de
burgerlijke stand bepleit. De leden waren verheugd over het feit dat de
permanente commissie inmiddels advies heeft uitgebracht. Wat betreft
de effectiviteit van een attestverplichting was de mening van de
commissie verdeeld. Met de meerderheid van de permanente commissie
was de CDA-fractie van mening dat het verschoningsrecht van de
medische hulpverlener niet moet prevaleren boven een juiste geboortere–
gistratie. Het gaat hier niet om de registratie op zichzelf, maar juist om
het belang van het kind (zie Vlaardingse zaak).

Men zag een attestverplichting als een adequaat middel bij eventuele
ontvoering en het ten tweede male onder afwijkende naam aangeven van
een kind en voorts bij de aangifte van een niet bestaand kind. Verdeeld
was men over de effectiviteit bij fraude in verband met draagmoeder–
schap. De leden van de CDA-fractie zouden hier nogmaals het
overleggen van een doktersverklaring bij de aangifte van een geboorte
willen bepleiten. Zij vroegen de regering dan ook wanneer zij het advies
van de permanente commissie kan hebben bestudeerd. De leden
drongen aan op een nadere reactie van de regering bij de nota naar
aanleiding van het eindverslag.

De ieden van de fractie van de PvdA hebben met belangstelling kennis
genomen van de uitvoerige memorie van antwoord van de regering. Nu
van de Vereniging van Rechtspraak pas vlak voor de afronding van deze
memorie commentaar is ontvangen, vroegen deze leden om een
gedetailleerde reactie hierop van de zijde van de regering bij de nota
naar aanleiding van het eindverslag. Zij sloten niet uit dat dit nog
aanleiding zou kunnen geven voor een nadere gedachtenwisseling tussen
de Kamer en de regering.

Ten aanzien van de registratie van niet-huwelijkse samenlevingsvormen
in «trouwregisters», zoals op dit moment gebeurt, vroegen de leden van
de PvdA-fractie om een reactie op het onlangs uitgebrachte advies van
de Permanente Commissie voor zaken van de burgerlijke stand en voor
nationaliteitsaangelegenheden. Voornoemde commissie acht de
instelling van «trouwregisters» voorbarig en vreest dat het tot juridische
onduidelijkheden zal leiden. De aan het woord zijnde leden achtten het
argument van de Commissie dat van een register de suggestie uitgaat
dat uit de handeling bepaalde rechtsgevolgen voortvloeien, niet erg
overtuigend. Het is immers duidelijk aan beide partners dat daarvan geen
sprake is en het slechts een «bevestiging» is van een notarieel dat zij
samenleven. Niet meer en niet minder. Deze leden zagen een dergelijke
registratie danook meer als een tegemoetkoming van een sterke
behoefte in de praktijk, dan dat hiermee wordt vooruitgelopen op een
eventueel in de toekomst te treffen wettelijke maatregel met betrekking
tot het geregistreerd partnerschap. Ten aanzien van deze meer funda–
mentele vraag wordt immers het onderzoek van de Commissie-Kortmann
afgewacht.
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Bij de reactie van de regering op dit punt zouden de leden graag
vernemen welke de juridische grond is op basis waarvan op dit moment
registratie plaatsvindt bij gemeenten en op welke wijze deze in de
toekomst kan plaatsvinden, na het van kracht worden van het onder–
havige wetsvoorstel.

De leden van de PvdA-fractie spraken hun bezorgdheid uit omtrent de
vermeende toename van schijnhuwelijken, met name in de grote steden.
Uit de media is immers gebleken dat Rotterdamse ambtenaren het aantal
schijnhuwelijken schatten op 5 a 10% van alle gesloten huwelijken,
terwijl ook schattingen voor de grote steden spreken van een op de drie
trouwpartijen. De aan het woord zijnde leden waren verheugd met de
voortvarende aanpak van de regering om deze ontwikkeling tegen te
gaan. Deze leden konden zich geheel vinden in de verruiming van de
onderzoeksmogelijkheden van de ambtenaar van de burgerlijke stand ter
bepaling van de identiteit. Daarnaast moet de ambtenaar van de burger–
lijke stand het opmaken van de akte weigeren als hij/zij van mening is
dat de Nederlands openbare orde zich hiertegen verzet. De leden van de
PvdA-fractie vroegen op basis van welke criteria tot weigering moet
worden overgegaan. Verder zouden deze leden graag vernemen wanneer
het wetsvoorstel op grond waarvan het openbaar ministerie de nietigver–
klaring van een huwelijk wegens strijd met de openbare orde kan
vorderen, is afgerond en om advies aan de Raad van State zal worden
voorgelegd. Tenslotte drongen deze leden er op aan dat de zienswijze
van de regering ten aanzien van de attestverplichting op zijn laatst in de
Nota naar aanleiding van het Eindverslag op het onderhavige
wetsvoorstel duidelijk zal zijn. Ook dit punt zou eventueel nog sprake
kunnen zijn van een nadere gedachtenwisseling tussen de Kamer en de
regering.

De leden van de SGP-fractie hadden kennis genomen van een
commentaar van de Nederlandse Vereniging voor Rechtspraak op het
wetsvoorstel regeling burgerlijke stand, welk commentaar eveneens aan
de staatssecretaris is aangeboden. Blijkens de memorie van antwoord is
slechts gevolg gegeven aan de suggestie om het begrip «belangheb–
bende partij» te verduidelijken, terwijl de overige suggesties nog nader
worden bezien. Deze leden, voorzover nog nodig, vroegen de staatsse–
cretaris nauwkeurig aandacht te besteden aan bedoelde reactie en deze
van een gedetailleerd commentaar, eventueel vergezeld van een nota van
wijzigingen, te voorzien. Met name vroegen zij aandacht voor de
suggesties die beogen de bruikbaarheid van de ontworpen regeling te
verbeteren en onnodige geschillen te voorkomen. Tevens verzochten
deze leden aandacht te schenken aan de mogelijkheid om de toeganke–
lijkheid te verbeteren door een andere indeling van de voorstellen.

De leden van de GPV-fractie hadden over het algemeen met
instemming kennis genomen van de memorie van antwoord en de nota
van wijziging. Zij gingen ervan uit dat het commentaar van de Neder–
landse Vereniging voor Rechtspraak aan de Kamer zal worden
overgelegd en zal worden betrokken bij de nota naar aanleiding van het
eindverslag.

Met belangstelling zagen deze landen het aangekondigde wetsvoorstel
tegemoet betreffende het tegengaan van schijnhuwelijken. Datzelfde
gold ook voor het regeringsstandpunt naar aanleiding naar het advies van
de Permanente Commissie inzake frauduleuze geboorteaangiften. Nu
reeds merkten zij op, de opvatting van de Nationale Raad voor de Volks–
gezondheid niet te delen, dat het verschoningsrecht van de medische
hulpverlener, en daarmee het recht op privacy van de moeder, moeten
prevaleren boven het belang van een juiste geboorteregistratie.
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II Artikelen

Artikel 16

Na lezing van de memorie van antwoord was de leden van de
GPV-fractie de strekking van het derde lid niet meer duidelijk. Op blz. 7
wordt vermeld dat voor de benoeming tot ambtenaar van de burgerlijke
stand voldoende is dat men tevoren werkzaam was als ambtenaar in
dienst van een andere gemeente dan de benoemde gemeente. Dat wekt
de indruk dat het in de eerste zin van het derde lid gaat om een benoe–
mingseis. De vraag rijst daarbij wel waarom alleen een ambtenaar uit een
gemeente in hetzelfde arrondissement voor benoeming in aanmerking
komt. Het is toch niet van doorslaggevend belang welke functie men
bekleedde vóór de benoeming tot ambtenaar van de burgerlijke stand
maar dat men als ambtenaar van de burgerlijke stand in dienst is van de
gemeente?

In de memorie van toelichting (blz. 9) wordt echter vermeld dat in het
derde lid onder meer een voorziening is getroffen voor het geval het
wenselijk is dat een ambtenaar van de burgerlijke stand van een naburige
gemeente invalt. Dan gaat het dus niet meer om een benoemingsvereiste
maar om een bepaling die aangeeft wie als invaller kan optreden zonder
in dienst van de gemeente te zijn. Kan de bedoeling van het derde lid
worden verduidelijkt?

Afdeling 3

De leden van de GPV-fractie konden zich ook na kennismaking van de
toelichting van de regering niet verenigen met de voornemens ten
aanzien van de inhoud van de akten van de burgerlijke stand. Zij onder–
kenden dat deze akten aan juridische eisen moeten voldoen. Maar zij
hadden de indruk, dat deze eisen voor de regering de enige zijn die aan
een akte moeten worden gesteld. Met name akten van geboorte en
huwelijk hebben daarnaast echter ook een belangrijke protocollaire
functie. Het gaat hierbij om het op een authentieke wijze vastleggen van
unieke gebeurtenissen in een mensenleven. In de samenleving wordt
daaraan terecht grote waarde gehecht. Er is niets op tegen dat verkla–
ringen van partijen niet letterlijk maar in gestandaardiseerde vorm
worden opgenomen. De staatvorm degenereert een akte echter tot een
invulformulier. Niet de belangrijke gebeurtenis wordt in passende
bewoordingen vastgelegd, maar het resultaat. Een staatakte is naar zijn
aard niet geschikt om tijdens een plechtigheid te worden voorgelezen.
Het geven van een mondelinge weergave van de inhoud is geen gelijk–
waardige vervanging van het voorlezen van een akte.

Deze leden wilden niet voorbijgaan aan het belang van harmonisatie
van akten, maar dit behoeft naar hun mening niet te leiden tot het intro–
duceren van staatwerk. Zij vroegen in dit verband of er aanwijzingen zijn
dat ook Frankrijk en andere latijnse landen, waar de akten nu een uitge–
sproken protocollair karakter dragen, tot staatakten zullen overgaan.

De argumentatie van de regering om in de huwelijksakte geen melding
meer te maken van de getuigen vonden de leden van de GPV-fractie niet
afdoende. Terecht is er voor gekozen de aanwezigheid van getuigen te
blijven voorschrijven. In de praktijk heeft dit een belangrijke sociale
functie. Daaraan wordt afbreuk gedaan door hun aanwezigheid wel te
verlangen maar er overigens aan voorbij te gaan. Het aangaan van een
huwelijk is ook voor de getuigen - veelal de ouders of naaste familie–
leden - een belangrijke gebeurtenis. Dat aan hun vermelding in de akte
als bewijselement geen betekenis toekomt is waar, maar dat is onvol–
doende reden te breken met een voor velen waardevolle traditie.
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De leden van de GPV-fractie gingen ervan uit, dat de regering niet voor
de plenaire behandeling van dit wetsvoorstel tot uitvaardiging van een
algemene maatregel van bestuur zal overgaan.

Artikel 23b

De leden van de GPV-fractie waren er nog niet van overtuigd dat ook
bij ambtshalve toezending van stukken de normale leges in rekening
moeten worden gebracht. Weliswaar worden diensten verstrekt aan
burgers, maar het zijn ongevraagde diensten, waarvan niet bij voorbaat
vaststaat dat de betrokkenen prijs stellen op toezending. Het is toch ook
niet zo, dat ambtshalve toezending van stukken als regel gepaard gaat
met het in rekening brengen van kosten. Is het niet veeleer zo dat als
toezending plaatsvindt ter voldoening aan een wettelijke verplichting de
kosten daarvan behoren tot de kosten van de overheid, die uit haar
algemene middelen worden betaald? De genoemde leden wezen in dit
verband op de Wet op de lijkbezorging, waarin is bepaald dat voor
afgifte van een verlof tot begraven geen kosten in rekening worden
gebracht.

Naar hun mening verdient het ook uit praktische overwegingen niet de
voorkeur leges in rekening te brengen. De verhouding tussen het bedrag
van de leges en de kosten van toezending, betaüng en invordering wordt
gemakkelijk disproportioneel.

De voorzitter van de commissie,
Swildens-Rozendaal

De griffier van de commissie,
Coenen
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